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V Y D Á V Á  O B E C N Í  Ú Ř A D  B O H U S L A V I C E

Měsíčník, odp. red. Bohumil Kutina, tel.: 602 275 860,
e-mail: starosta@bohuslavice.com,  www.bohuslavice.com,

reg. číslo MK ČR 14461, vyšlo dne 3.5. 2007 v počtu 300 výtisků

Ze zastupitelstva
Zápis
Ze schůze zastupitelstva obce, konané 23. 4.

2007 ve 20.00 hodin v kanceláři starosty Obec-
ního úřadu v Bohuslavicích.

Program:
1. Zahájení a kontrola usnesení z minulého
zasedání
2. Dopis ZEPO a.s. Bohuslavice
3. Odměny zastupitelů za I. čtvrtletí 2007
4. Znak a vlajka obce
5. Petice proti diskriminaci venkova
6. Žádost o finanční příspěvek na dětský
karneval
7. Zastávka ČD
8. Požadavky na veřejnoprávní smlouvu s
Městskou policií v N. M.
9. Změny územního plánu
10. Ostatní záležitosti obce
11. Usnesení

1. Zahájení a kontrola usnesení z minulého
zasedání

Starosta zahájil schůzi ve 20.00 hodin, přivítal
přítomné, konstatoval, že je přítomno 9 členů z
11, tudíž je zastupitelstvo usnášeníschopné. Určil
ověřovatele zápisu: J. Hladíková, M. Chmelík, a
dále určil návrhovou komisi: L. Macek, K. Čepel-
ka. Zapisovatelka: P. Hronovská.

Starosta konstatoval, že usnesení z minulé
schůze bylo vyvěšeno, nebyly žádné připomínky,
tudíž je považováno za schválené.  ZO schvaluje
program dnešní schůze všemi 9 hlasy přítomných.

2. Dopis ZEPO a.s. Bohuslavice
ZO byl předložen dopis ZEPO a.s. Bohuslavice,

ke kterým se p. starosta vyjádřil takto: k uvedené-
mu dopisu mohu sdělit jen to, že o jeho vyvěšení
jsem se dozvěděl až po jeho sundání. V pátek,
kdy byl vyvěšen, jsem na obci nebyl a v pondělí
jsem se na vývěsku nedíval. To nic nemění na
tom, že i kdybych o dopise věděl, nepřistoupil
bych k jeho odstranění, nejvýše bych požádal
ZEPO a.s. Bohuslavice, ať vedle tohoto dopisu
vyvěsí své stanovisko. Nesouhlasím a ani v
budoucnu nepřistoupím na omezování občanů v
možnosti vyjádřit veřejně svůj názor. Pokud jde o
přejmenování vývěsky z „úřední desky“ na „infor-
mace“, každý, kdo vývěsní skříňku u obecního
úřadu sleduje, ví, že úřední deska vždy byla po
levé straně vchodu do úřadu. Na pravé straně byly
vždy informace – cedulky, které skříňky tam
označují, jsou již několik let, o čemž svědčí i to že
jejich původně zelená barva je již úplně vybledlá.
Více nemám k uvedenému dopisu co dodat. ZO
berou na vědomi.

Ve 20.15 hodin se na zasedání dostavil p.
Hronovský, tudíž hlasování dále probíhá o 10
členech.

3. Odměny zastupitelů za I. čtvrtletí 2007
ZO schvaluje odměny členů zastupitelstva

všemi 10 hlasy přítomných.

4. Znak a vlajka obce
ZO byly předloženy varianty znaku a vlajky

Obce Bohuslavice. ZO bere návrhy znaku a vlajky
na vědomí s tím, že budou předloženy k veřejné
diskusi občanům Bohuslavic. Schváleno všemi 10
hlasy.

5. Petice proti diskriminaci venkova
Pan starosta přečetl text „Petice proti diskrimi-

naci venkova“. ZO se ztotožňují s přečteným tex-
tem a tuto iniciativu podporují. Dále navrhuji
„Petici …“ vyvěsit na úřední desku s možností
podpisů občanů Bohuslavic na Obecním úřadě.
Schváleno všemi 10 hlasy přítomných.

6. Žádosti o finanční příspěvky
Zastupitelům obce byly předloženy žádosti

organizací TJ Sokol, ČSŽ Bohuslavice a pí.
Nosková Marie, o finanční příspěvky. ZO rozhodli
takto: TJ Sokol (pálení čarodějnic) – příspěvek ve
výši 3000 Kč schválen 10 hlasy přítomných, ČSŽ
Bohuslavice (Pohádkový les 19. 5.) – příspěvek ve
výši 3000 Kč schválen 10 hlasy přítomných, pí.
Marie Nosková (dětský karneval) – příspěvek ve
výši 1000 Kč schválen 9 hlasy, l proti- p.
Hronovský. Pan Hronovský předložil návrh, uhra-
dit pí. Marii Noskové veškeré skutečné náklady
spojené s dětským karnevalem, návrh nebyl přijat
– zamítnut 9 hlasy.

.  7. Zastávka ČD
Pan starosta ohledně čekárny na zastávce ČD v

Bohuslavicích jednal s přednostou stanice v
Náchodě. Bylo mu navrhnuto zajímavé řešení –
vlakem z Bohuslavic prý jezdí jen malý počet
stálých cestujících, tak by bylo možné jim zho-
tovit klíče od čekárny a dohlížet na to, aby čekár-
nu po sobě zamykali. Potom by ČD nechaly i
otevřené záchody, případě by se klíč od nich
nechával v čekárně.  ZO schvaluje 9 hlasy tuto
variantu. 1 hlas proti p. Hronovský.

Návrh p. Hronovského: pověřit osobu (navrhl p.
Slabou), která by za měsíční odměnu 200-300 Kč
zamykala a odemykala čekárnu, popř. i uklízela.
Návrh 9 hlasy zamítnut.

8. Požadavky na veřejnoprávní smlouvu s
Městskou policií v Novém Městě
ZO navrhují uzavřít smlouvu s Městskou policií v
N. M. a požadují uvést do smlouvy:
- dozor na autobusových zastávkách, hlavně ve
večerních hodinách
- měření rychlosti v Obci Bohuslavice

a ukládá p. starostovi vypracovat výše uvede-
nou smlouvu a předložit Městské polici v Novém
Městě nad Metují. Schváleno všemi 10 hlasy pří-
tomných.

9. Změna Územního plánu v Bohuslavicích
ZO schvalují změnu ÚP u parc. č. 975/1 a 1163

s tím, že dojde ke změně použití pozemků na
pozemky bytové. 9hlasů pro, 1 se zdržel hlasování
– p. Hronovský 

Dále ZO navrhuje vypracovat návrh nového ÚP
Obce Bohuslavic podle požadavků občanů –
schváleno všemi 10 hlasy.

10. Ostatní náležitosti obce
ZO navrhuje  - nákup kontejnerů k evangelick-

ému kostelu a kontejnery na tříděný opad
ZO upozorňuje na havarijní stav domu po

Hendrychových na hlavní křižovatce

Usnesení ZO ze dne 23.4.2007
1. ZO schvaluje všemi 9 hlasy program

dnešní schůze
2. bere na vědomí dopis ZEPO a.s.

Bohuslavice
3. schvaluje odměny členů zastupitelstva

za l. čtvrtletí 2007 všemi 10 hlasy přítom-
ných (ve 20.15 hodin se dostavil p.
Hronovský, tudíž hlasování dále probíhá o
10 členech)

4. bere na vědomí návrhy a znaku a vlajky
na vědomí s tím, že budou předloženy
k veřejné diskusi občanům Bohuslavic,
schváleno všemi 10 hlasy 

5. ZO se ztotožňuje s textem „Petice proti
diskriminaci venkova“ a tuto iniciativu pod-
poruje. Dále navrhuje „Petici …“ vyvěsit na
úřední desku s možností podpisů občanů
Bohuslavic na Obecním úřadě.

6. ZO schvaluje finanční příspěvky: dět-
ský karneval pí.Noskové 1000 Kč, 9 hlasů
pro 1 proti (p.Hronovský), TJ Sokol (pálení
čarodějnic) 3000 Kč, 10 hlasů pro, ČSŽ
Bohuslavice (Pohádkový les) 3000 Kč, 10
hlasů pro

7. ZO schvaluje 9 hlasy zhotovit klíče pro
stálé cestující vlakem od čekárny na
zastávce ČD a dohlížet na to, aby čekárnu
po sobě zamykali, 1 hlas proti – p.
Hronovský

8. ZO navrhuje uzavřít smlouvu s Měst-
skou policií a požadují uvést ve smlouvě:
dozor na autobusových zastávkách, hlavně
ve večerních hodinách a měření rychlosti v
Obci Bohuslavice. Ukládá p. starostovi
vypracovat výše uvedenou smlouvu s poža-
davky a předložit ji Městské policii v
Novém Městě nad Metují – schváleno všemi
10 hlasy přítomných

9. schvaluje změnu územního plánu v
Bohuslavicích u parc.č. 975/1 a 1163 s tím,
že dojde ke změně použití pozemků na
pozemky bytové 9 hlasů pro, l se zdržel – p.
Hronovský. Dále ZO navrhuje vypracovat
návrh nového územního plánu obce podle
požadavků občanů – schváleno všemi 10
hlasy.

10. ZO schvaluje nákup kontejnerů k
evangelickému kostelu a další kontejnery na
tříděný odpad, 

11. ZO upozorňuje na havarijní stav domu
po Hendrychových na hlavní křižovatce.
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K V Ě T E N

My, občané venkova a menších měst,
vyslovujeme vážné znepokojení nad neustále
narůstající nerovností mezi městy a
venkovem v České republice.

Stát a jeho instituce víc a více zkouší, co
venkov vydrží.

Upozorňujeme, že na obce a malá města
stát  přenáší další a další odpovědnosti (škol-
ství, sociální integrace, místní doprava,
zdravotnictví, apod.) a to bez adekvátního
přesunu financování,

-Nesouhlasíme s tím, že rozpočty menších
obcí se navyšují pomaleji než u větších,
udržuje se nízká úroveň financování venko-
va, zvětšuje se disproporce mezi příjmy obcí
a měst v neprospěch venkova,  snižuje se tak
kvalita života na venkově, 

-Nejsme spokojeni s tím, že není  legisla-
tivně upraven pojem -venkov- ani jasná
odpovědnost jednoho ústředního orgánu stát-
ní správy, který by zastupoval zájmy venko-
va vůči ostatním rezortům, 

-V důsledku pak venkov nenabízí perspek-
tivní uplatnění mladým a hlavně vzdělaným
lidem, populace stárne rychleji, zvyšuje se
nezaměstnanost a tradiční venkov se
vylidňuje. 

-Je trpkou skutečností, že stanovené formy
financování projektů postupně izolují obce a
malá města od evropských zdrojů.
Venkovská sídla na rozdíl od větších měst
tak nemají prostředky na kofinancování i
finančně méně náročných projektů, čímž
dochází k dalšímu prohlubování rozdílů, 

Proto žádáme, aby poslanci a senátoři Par-
lamentu ČR učinili následující kroky:

-   změnili -Zákon o rozpočtovém určení
daní-  tak, aby nebyl venkov diskriminován
vůči větším sídlům,

-přijali samostatný -Zákon o venkově
České republiky-, který by kodifikoval
pojem venkov a jasné odpovědnosti za jeho
další rozvoj,

-novelizovali  -kompetenční zákon- tak,
aby zvýšili odpovědnost Ministerstva
zemědělství za rozvoj venkova až po jeho
přejmenování na Ministerstvo venkova 

-a  v tomto smyslu tak naplnili závazky
České republiky z Evropské charty místní
samosprávy  

V Bělotíně dne 9.1. 2007
Petiční výbor

Petice proti diskriminaci obyvatel venkova
organizovaná

Spolkem pro obnovu venkova

Toto je text petice, se kterou se
zastupitelstvo obce ztotožnilo a

jejíž iniciativu podporuje.
Občané, kteří chtějí tuto petice

také podepsat, mohou tak učinit
na obecním úřadě.

SEJDEME SE ZASE V POHÁDKOVÉM LESE
Den je douhý, sen je krátký, Vy to víte, já to znám.

Kdo chcete s námi do pohádky
PŘIJEDTE  K  NÁM

V sobotu 19. května 2007  vás zveme do pohádky aneb do Halína a zase
zpátky.Tedy na Králíčkův kopec v Bohuslavicích, kde bude odstartován další
turisticko pohádkový pochod. START na KRÁLÍČKOVĚ KOPCI od 9.30 hod do

11.00 hod
Startovné  -   děti 10,-Kč, dospělí  20,- Kč

Občerstvení po celý den zajištěno.

Psáno pod čarou. Pro ty, kteří  se budou podílet na přípravách, je tu jedna
informace – sraz je v pátek 18.5.2007 v 16.00 hodin na Sokolské zahradě. 

ČSŽ

Sedm krás když člověk hledá, V trávě spatří mezi všemi     
v máji mu to práci nedá-        květy ty, jež vskutku mají,
Stačí se jen sehnout k zemi.   Když se oči podívají,

namouvěru sedm krás –
něžná kvítka sedmikrás.

Milí čtenáři, už je ten nejvyšší čas na hledání májových krás.
Kolik jich bude, to si asi  povíme až za měsíc. A je dost možné, že už jste jich pár našli stejně
jako já.

Najít sedmikrásky, to opravdu člověku nedá práci a nejen v máji. A i když některým
majitelům „anglických trávníků“ nepřipadají zrovna krásné, svou prostou krásou dokáží
potěšit. S kytičkami jsem si rozuměla od malinka. A lásku k těm obyčejným  lučním, lesním
, polním kytkám jsem dostala do vínku od rodičů a prarodičů. A byla jsem asi stejná
kytičková panenka jako moje starší vnučka, které neujde díky pozornosti bystrých očí i
všetečných ručiček téměř žádné kvítko. Vůbec mě nepřekvapilo, že doma na zahradě
„rozkvetla“ ještě zelená poupata všech tulipánů. Po kom to asi může mít, to moc dobře vím.

Ale přemýšlím, čím to je, že člověk  musí dospět do určitého věku, kdy se začne dokonce
rád hrabat a rýpat v zemi, pídit se po známých či méně známých rostlinách, hledat jim to
nejvhodnější místečko na své zahradě, shánět vhodné kameny, chodit po zahradě a povídat si
pomalu i s plevelem a samozřejmě se kochat.

Hledání a nacházení těch mých krás v přírodě samé by bylo na dlouhé povídání. Možná,
že s trochou skromnosti bych mohla fušovat do řemesla i panu Čapkovi,jehož kniha Zahrad-
níkův rok je úžasná….No a když už jsem zabrousila, jak se říká, mezi knihy, tak bych lhala
sama sobě, kdybych se nepřiznala k lásce ke knihám. Ale ne jenom k těm pro dospěláky.
Poslední knihu, kterou jsem si přečetla, byla od pana Jiřího Žáčka – Na svatého Dyndy. Jiří
Žáček je známý jako básník věčné mladosti, i když už oslavil šedesátiny a jeho verše mají
lehkost, švih, nápad. Je v nich zachycen čas i nečas dnešního světa dětí i dospěláků. A to už
víc jak čtyřicet let. Až vám zbude trochu času, ale nenechávejte to až na svatého Dyndy,
najděte si čas i na knihu. Může to být třeba Moderní zahrada- to je taky moc pěkné pok-
oukáníčko a počteníčko.

Často slýchám, že kolik řečí umíš, tolikrát jsi člověkem. Docela s tímhle výrokem
vnitřně bojuji a moc mě potěšil aforismus právě Jiřího Žáčka: Co je ti platné, že mluvíš pěti
jazyky, když neumíš naslouchat ani v mateřštině?

Jsem hrozně ráda, že jsem, alespoň jednou člověkem, protože za svojí mateřštinou si sto-
jím.Květnové dny mě připomněly,že někde je ještě potlačen človíček mluvící rusky a z dob
gymnaziálních už ani človíčci ale pidimužíci, kteří nikdy pořádně neuměli latinsky, fran-
couzsky a španělsky.

Někdy mě to dělá docela problémy, zvlášť když na mě počítač mluví anglicky. I když je
pravdou, že i když mluví česky, občas se s ním nedomluvím. Takže zůstala jedna jediná láska
– mateřština. A nemyslím si, že kvůli jazykové bariéře, netoužím po krásách cizích krajů.
Tady – u nás doma – je tolik krásných míst, že bych musela mít několik životů, abych je
všechny poznala.

No a kde jinde by člověk měl hledat a nacházet ty svoje největší lásky, než právě doma.
Tam, kde má svoje kořeny jako strom, tam, kde má své větve, své květy, své plody. 

A čím je člověk starší, tím si to víc uvědomuje, tím víc se ze všeho raduje, tím víc se těší
domů. Rodina se rozrůstá, přicházejí lásky nejmenší – vnoučata. Ale ty velké lásky také
odcházejí. Zůstávají vzpomínky, člověk občas polemizuje s časem a bohužel lituje i času,
který někdy tak trochu promarnil. A i o tom je život i takové je hledání májových krás.

Přeju vám krásné májové hledání krás. Určitě vám nedá moc práce. Stačí, když se rozh-
lédnete kolem sebe. Právě dnes k těm májovým krásám patří i životadárný májový déšť. Asi
bychom se neměli stydět říct, zaplať Pánbůh za něj. J.Matoulková
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Co jste hasiči?

V měsíci dubnu se naši mladí hasiči zúčastnili
dvou soutěží. Ta první se konala 21. dubna v Šonově.
Jednalo se o Závod hasičské všestrannosti. Náš sbor
reprezentovaly dvě hlídky. První v kategorii mladších
žáků (Aneta Rydlová, Klára Petříková, Kateřina
Zítková, Petr Čepelka a Lukáš Práza) a druhá hlídka v
kategorii dorostenců (Petr Gavlák, Tomáš Hladík,
Lukáš Timura - všichni patří dle věku ještě do kategorie st. žáků a Tomáš Kon-
dek). V jednotlivcích v kategorii dorostenek startovala Lucie Hladíková.

Mladší žáci absolvovali trať dlouhou 2 km, na které bylo šest kontrol-
ních stanovišť. Na nich museli prokázat své znalosti a umění v těchto disci-
plínách: střelba ze vzduchovky, topografie, uzlování, první pomoc, požární

ochrana a lanová lávka. S
druhým nejlepším časem na
trati 26,00 min a s třinácti
trestnými body (deset nesestře-
lených špalíčků a jeden chybně
uvázaný uzel) obsadili z
dvaceti šesti zúčastněných
hlídek pěkné 4. místo. Zisk
tohoto „bramborového“
umístění bylo menším
zklamáním, protože jediná

„správná trefa“ ve střelbě dělila naši hlídku od medailového umístění.
Hlídka v kategorii dorostenců (pouze ve čtyřčlenném složení - každou

disciplínu musel někdo provádět dvakrát) absolvovala trať dlouhou 5 km. Zde
ji čekalo sedm kontrolních stanovišť s těmito disciplínami: střelba ze vzdu-
chovky, šplh na laně, překonání vodního příkopu, určování přenosných
hasicích přístrojů, prostředků PO, znalost optické signalizace a první pomoci.
Osmou hodnocenou disciplínou bylo napsání testu z oblasti PO. S časem na
trati 40 min a 12 s a čtyřiceti sedmi trestnými body (26 v testu z PO) obsadila
z šesti zúčastněných hlídek 5.
místo. 

V kategorii jednotlivci -
dorostenky Lucie Hladíková
absolvovala stejnou trať jako
dorostenci. S druhým
nejlepším časem na trati a s
dvaceti trestnými body obsadi-
la z pěti zúčastněných také 5.
místo. 

Pro informaci výsledky
hlídek sborů okrsku Nové Město nad Metují: 
Mladší žáci:
3. místo Přibyslav čas 28,20 min + 10 trestných
4. místo Bohuslavice           čas 26,00 min + 13 trestných

6. místo Nové Město n. M.  čas 28,43 min + 13 trestných
Dorost:    
2. místo Nové Město n. M.  čas 28,40 min + 11 trestných
5. místo Bohuslavice          čas 40,12 min + 47 trestných

Druhá soutěž, které se naše mládež zúčastnila, se konala v sobotu
28. dubna ve Valu u Dobrušky. Zde se soutěžilo v požárním útoku. Naše
družstvo (Veronika Fejtková, Lucie Hladíková, Zdeňka Králíčková, Kristýna
Petrová, Tomáš Hladík, Tomáš Kondek a Lukáš Timura) soutěžilo v kategorii
mužů a obsadilo pěkné 4. místo.

V pondělí 30. dubna na
sokolské zahradě pořádal TJ
Sokol Bohuslavice tradiční
pálení čarodějnic. Náš sbor
byl touto organizací požádán
o tzv. požární dozor. Kdo se
této akce zúčastnil, tak si
mohl povšimnout, že zde byl
přistaven náš zásahový auto-
mobil CAS 25. Díky pořa-
datelům a i ukázněnosti

převážné většiny zúčastněných toto pálení čarodějnic proběhlo bez problémů a
tak jsme byli všichni rádi, že naše vozidlo nakonec nemuselo být použito. 
Na závěr bych Vás chtěl seznámit s termíny soutěží v měsíci květnu:

6. května – Pohár SDH v technických disciplínách – Nízká Srbská – MH
11. května – Okrsková soutěž v požárním útoku – okrsek Nové Město nad
Metují  ve Vrchovinách (první letošní soutěž pro dospělé)
19. května – Bohdašínský pohár v technických disciplínách – Bohdašín – MH

Za SDH Bohuslavice Karel Čepelka ml.

ZÁKLADNÍ ŠKOLA BOHUSLAVICE

MAMINKÁM  K SVÁTKU

K čemu jsou holky na světě ? Aby nás měl kdo pohladit
Aby z nich byly maminky,    a vyprávět nám pohádku.
aby se pěkně usmály              Proto jsou tady maminky,
na toho, kdo je malinký.       Aby náš svět byl v pořádku.

J.Žáček – Na svatého Dyndy

Základní škola v Bohuslavicích zve všechny maminky, babičky, tetičky,
tatínky, dědečky i strýčky – no prostě všechny –
na besídku ke Dni matek . Jak oslavit chceme tento svátek?
Jako v takové normální rodině, kde bez legrace to nejde, a má-li někdo
trápení, tak ho s námi přejde. 

Recept na dobrou pohodu obdržíte ve středu 23.května 2007
V 15.30 hodin v tělocvičně Základní školy v Bohuslavicích.

Na setkání se těšíme a jen malinko prozradíme, že vás přijdou pobavit –
Kluci ze zámku, Smolíkovi , děti z tanečního kroužku a
popřát přijde i  veselý dědeček .      

J.Matoulková 

Sběrová akce starého papíru
Ve středu 25. dubna uspořádala naše základní škola v rámci Dne

Země sběrovou akci starého papíru v naší obci. Počasí nám přálo, děti
byly natěšené a občané Bohuslavic byli vstřícní – někteří nachystali
papír před svůj dům, jiní přivezli papír přímo do školy. Výsledek byl
vynikající: bylo sebráno 1.532,50 kg starého papíru, což je víc než 1,5
tuny. Všechny úkony kolem vážení a  výpočtů si děti prováděly samy.
A jelikož jsme si na začátku řekli, že sebráním 50 kg zachráníme 1
strom, děti vypočítaly, že jsme touto akcí zachránili asi 30 stromů.
Pak jsme si představovali, jaký by to asi byl lesík a kolik čistého
vzduchu by lidem dal. Chtěli bychom tuto akci zopakovat každoročně
vždy na jaře, ale pokud se chcete starého papíru zbavit i v průběhu
roku, stačí jej přivézt do školy. Občanům, kteří přispěli ke zdaru této
akce, moc děkujeme.

Mgr. Jana Hladíková, ředitelka školy

SBĚR NEBEZPEČNÉHO ODPADU
V sobotu dne 2. 6. 2007

proběhne v obci sběr nebezpeného odpadu. sběr proběhne na 3
stanovištích: od 9 do 9.30 hod. u ZEPO Bohuslavice, od 9.30
do 10.30 hod. u hasičské zbrojnice a od 10.30do 11 hod. “u
Marjánky”
Druhy sbíraných odpadů:
staré automobilové akumulátory, nádoby a štětce se zbytky
barev, zbytky chemikálií, staré léky, zářivky, výbojky,
motorové oleje a maziva, olejové filtry, mořidla, spreje, pneu-
matiky, televizory, lednice atd.

Žádáme občany, aby odpad předávali osobně přímo obsluze
sběrny.

Pojízdná sběrna firmy RUND
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A co zahrádkáři?
menujme si některé druhy: Slimáček polní

Slimák největší
Slimák zahradní

Slimáček polní je šedobílý až hnědý, nejčastěji šedý. Způsobuje požery na
dužnatých částech rostlin. Přítomnost prozrazuje bílý po zaschnutí perleťově
lesklý hlen. 

Slimák největší dosahuje délky 10 i více cm. Je různě zbarvený. Přezimují
dospělci nebo kulovitá průsvitná vajíčka kladená ve skupinách na vlhkých
místech pod kameny apod. do roka vyvine několik generací. 

Slimák zahradní má ulitu, která nahrazuje venkovskou kostru a chrání
vnitřní orgány před poškozením. Zabraňuje vysoušení těla v suchém období.
Za sucha se slimák stáhne úplně do ulity, přičemž otvor uzavře sliznatým
víčkem. Na zimu se toto víčko nahradí pevným vápenatým, které však
propouští vzduch. Živí se tlejícími částmi rostlin, ale také pojídá i vajíčka
ostatních škodlivých slimáků. Proto ho nepovažujeme jako zahradního škůdce.
Jak slimáky hubit. Jednak to jde chemicky, v prodeji je několik návnad na
slimáky. Pokud někdo nechce použít chemii, lze slimáky hubit mechanicky.
Rostliny, které nenapadá je poměrně málo. Vyhýbá se rajčatům, některým silně
vonícím rostlinám jako česneku, šalvěji, levanduli apod. Jsou také přirození
škůdci. Neničit slimáky s ulitami, jsou užiteční, konzumují jen opadané listy
nebo zbytky tlejících rostlin, ale také vajíčka slimáků bez ulit. Přirozeným
nepřítelem slimáků jsou sýkorky červenky i některé jiné druhy ptáků. S obli-

bou vyhledávají vajíčka těchto slimáků. Také večerní zálivka zahrádek velmi
nahrává slimákům, neboť jim tím připravujeme vhodné klima. Lepší je ranní
zálivka. Slimáci jsou přitahováni tlejícími částicemi rostlin, proto udržovat
kompost vždy v pořádku, aby to nebyla jen rozházená hromada. Doporučuje
se slimáky sbírat a pak spařit. Tímto roztokem polévat kompost a okolí protože
to slimáky odpuzuje. Také mulčování posekanou travou je přirozený úkryt pro
tyto živočichy. Slimáky lze také chytat a to tak, že zapustíme kelímek od
jogurtu do země a nelijeme trochu piva. Slimáka to velmi přitahuje a spadne do
kelímku. Pozor nedávat pito. To na slimáka neplatí.

Sepsal L. Mareš

Zahrádkář považuje zpravidla květen za jeden z nejlepších měsíců. Zpravid-
la všechno kvete, nebo je záhy po odkvětu a zahrádkář může už téměř před-
pokládat o velikosti své úrody. Dneska nás budou zajímat jablka a hrušky, pro-
tože působí proti chorobám nového věku. Působením těchto plodin spojujeme s
vitamíny, zvláště pak s vitaminem „C“. Jsou tam však i jiné výživné látky,
které mají stejný ne li lepší zdravotní význam než vitamin „C“.

Vysoký výskyt rakoviny vyvolává oprávněný zájem o její léčení i prevenci.
V tomto směru je stále nedoceněná úloha tohoto ovoce. První skupin látek,
kerní známe, jako FLAVONY zneškodňují látky vyvolávající rakovinu tak, že
působí a vnik takových enzymů, které kancerogenní látky rozštěpí. Velmi
důležitá je buněčná imunita při obraně organizmu proti kancerogenům a
nádorovým buňkám. Nedostatek vitaminu „A“ a „E“ kyseliny listové, papsi-
dosinu a riboflavinu ve výživě snižuje imunitu organizmu stejně, jako
nedostatek zinku, hořčíku a železa. Protinádorovou aktivitu za určitých pod-
mínek má selen, germanium, platina, jód a další prvky, které jsou v ovoci
obsaženy stopově. Existují ještě další látky v ovoci, které brání růstu nádorů
jinými způsoby. Balastní látky (vláknina) zneškodňují nepřímo karcinogeny
tím, že je v trávicím traktu zřeďují. Kromě toho potrava bohatá na balastní
látky podporuje látkovou výměnu střevní mikroflóry zejména v tlustém střevu
a podněcuji ji k tvorbě organických kyselin, které brání vzniku některých
rakovinotvorných látek. Předpokládá se, že naprostá většina případů rakoviny
tlustého střeva byla způsobena právě nedostatkem balastních látek v potravě.
Vláknina sice neobohacuje organizmus žádnými
látkami, protože je prakticky nestravitelná, ale
při průchodu střevy zlepšuje jejich pohyb a pod-
poruje tak vyprazdňování. Přitom zvyšuje i
vylučování cholesterolu. Při odstraňování cho-
lesterolu se největší význam přikládá pekti-
novým látkám, kterých mají jablka značné
množství. Tím je pektinu připisováno i
snižování rizika vzniku srdečního infarktu.

Schopnost pektinů je důležitá při ochraně
organizmu před olovem dostávajícím se do živ-
otního prostředí nepříkilad z výfukových plynů
a dalšímu těžkými kovy – radioaktivním stron-
ciem a kobaltem, které by se mohly usazovat v lidských tkáních a působit
rakovinotvorně. Konečně působení pektinových látek je svou naprostou nezá-
vadností i relativní účinností vhodné při léčení některých onemocnění žaludku
a střev. Jablka a hrušky obsahují ještě mnoho látek, které působí příznivě na
naše zdraví, ale jejich publikace by zabrala většinu našeho zpravodaje, takže
jsem zmínil jen to nejhlavnější. 
Poněkud suché jaro nám dalo si oddychnout o nějaký nájezd slimáků. Ale
všichni jsme se již potkali s tímto obtížným  tvorem. Slimáků je několik
druhů, a pokud by se změnilo počasí a bylo vlhko, budou nám škodit. Vyj-

NÁVRHY NA ZNAK A VLAJKU BOHUSLAVIC.
PŘEDKLÁDÁME TYTO NÁVRHY K VEŘEJNÉMU POSOUZENÍ OBČANY

Občané mohou číslo návrhu, který se jim nejvíce líbí zatelefonovat na obecní úřad (491 475 134), starostovi (491 475 321, 602 275 860),
nebo mohou svůj návrh vhodit do schránky umístěné z boku na vývěskách před obecním úřadem. Je potřeba, aby ke svému tipu také uvedli
své jméno. Je to pouze proto, abychom zamezili tomu, že by někdo hlasoval několikrát. Návrhy jsou také vystaveny na internetových
stránkách obce na hlavní stránce v části "Aktuality". Tam rovněž mohou občané hlasovat pro některý z nich. Na internetu nemusíte jméno
uvádět, protože z jednoho počítače lze hlasovat jen jednou. Znak a vlajka, které budou vybrány (dostanou nejvíce hlasů), budou předloženy
parlamentní komisi ke schválení.

Kompozice předkládaných návrhů bohuslavického znaku spojují připomínku historicky prvních známých majitelů pánů z Dobrušky (třikrát
červeno-stříbrně šikmo dělený štít Mutiny z Dobrušky) a Jana Černčického z Kácova, za jehož vlády je vesnice poprvé uváděna jako součást
novoměstského panství (z jednoho kořene vyrůstají stříbrná lekna), s atributy sv. Mikuláše, patrona místního starobylého kostela (tři zlatá jabl-
ka, biskupská mitra a kotva, kterou navíc spatřujeme i v erbu další významné novoměstské vrchnosti, původně štýrských Študenberků). Modrá
barva symbolizuje řeku Metuji a rybníky v obci. Připojené návrhy obecní vlajky představují deriváty návrhů znaku. 

Znaky v barevném provedení jsou vyvěšeny v informační skříňce před obecním úřadem a
na internetových stránkách obce.

Click here to get your free novaPDF Lite registration key

http://www.novapdf.com/free-registration.php?src=15

